
       اقتصاد کیش - پورابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: سال ها 
از تصویب قانون مناطق آزاد می گذرد و 
اکنون ضرورت آسیب شناسی این قانون 
در کشور احســاس می شود، بنابراین 
طرح اصلاح قانــون مناطق آزاد بعد از 
اعلام وصول در صحن علنی در دستور 
کار کمیسیون اقتصادی قرار گرفته است.
همایش بررسی اصلاح قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه 
اقتصادی با همکاری کمیسیون اقتصادی 
و مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی صبح روز گذشته  با حضور 

مسئولان مربوطه برگزار شد.
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس در این نشست با اشاره 
به اینکه قانون تشــکیل مناطق آزاد در 
کشــور در ســال ۱۳۷۲ تصویب شد، 
گفت: سال ها از تصویب این قانون می 
گذرد و اکنون لزوم بازنگری و آســیب 
شناسی این قانون در کشور احساس می 
شود، بنابراین طرح اصلاح قانون مناطق 
آزاد بعد از اعلام وصول در صحن علنی 
در دستور کار کمیسیون اقتصادی قرار 

گرفت.
وی ادامه داد: بر این اساس به منظور هم 
اندیشی و دریافت نقطه نظرات اساتید 
دانشگاه ها، کارشناسان، مراکز پژوهشی، 
دســتگاه های اجرایی و مجموعه ای از 
فعالان مناطق آزاد، این نشست یک روزه 

در مجلس برگزار شد.
نماینده مــردم کرمان و راور در مجلس 
یازدهم تصریح کرد: هدف از برگزاری 
این نشست، بررسی نقاط قوت و ضعف 
مناطق آزاد است تا بتوانیم یک گزارش 
عملکردی به منظور بازنگری در قانون و 

محتوا از این مناطق داشته باشیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید 
کرد: مجموع جذب ســرمایه خارجی 
برای سرمایه گذاری یکی از اولویت های 
مهم در مناطق آزاد بوده که تاکنون به طور 
میانگیــن حداکثر ۱۰ درصد از مجموع 
منابع جذب شده در داخل کشور از محل 
جذب ســرمایه گذاری خارجی بوده 

اســت. همچنین مجموع سهم تجارت 
نسبت به مجموع فعالیت های اقتصادی 
در مناطــق آزاد حــدود ۲ درصد از کل 
مجموعه تجارت در ســرزمین اصلی 
اســت و این اعــداد و ارقام بیانگر یک 

شرایط خاص است.
پورابراهیمی بــا بیان اینکه تراز تجاری 
در مناطق آزاد کشور تقریباً منفی است، 
گفــت: در بحث تراز تجاری در مناطق 
آزاد، به طور متوسط معادل ۲ برابر میزان 
صادرات در این مناطق، واردات صورت 
گرفته اســت، البته به جز وارداتی که به 
صورت غیررســمی انجام شــده و در 

آمارها اعلام نمی شود.
وی اظهار کرد: تمامی این مسائل نشان 
می دهد که باید با توجه به سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و توصیه های مقام معظم 
رهبــری درباره مناطق آزاد مبنی بر قرار 
گرفتن این مناطق به عنوان محور توسعه 
اقتصادی کشور، اصلاحاتی در قانون و 

ساختار و نحوه اجرا ایجاد شود.
نماینده مــردم کرمان و راور در مجلس 
شورای اسلامی افزود: انتقال دانش فنی 
و تکنولوژی، ایجاد شرایطی برای تبدیل 
مناطق آزاد به یک ســکوی صادراتی به 
جای دپوی وارداتی، جذب منابع سرمایه 
گذاری خارجی، تســهیل امور تولید به 
منظور صادرات و افزایش ظرفیت های 
اشتغال در کشور از مهم ترین اولویت ها 
در اصلاح قانون مناطق آزاد است که هفته 
آینده به صحن علنی ارسال خواهد شد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه طرح اصلاح قانون مناطق آزاد بعد 
از جمع بندی حدود ۱۵ ماده دارد، گفت: 
اصلاحاتی نسبت به محتوای اولیه این 
طرح در صحن انجام شــده و اکنون نیز 
باید با توجه به اعلام نظر مراکز پژوهشی 
و کمیتــه تخصصی این کمیســیون، 

اصلاحات دیگری هم انجام شود.
پورابراهیمی با اشاره به محورهای مورد 
اصــلاح در این قانــون اظهار کرد: حل 
مشــکلات مناطق آزاد برای جدا شدن 
از ســرزمین اصلی یکی از اصلی ترین 
مشــکلات ما در این مناطق است، زیرا 

امکان تفکیک بخشــی از مناطق آزاد با 
مناطق و ســرزمین اصلی و آزاد وجود 
ندارد، بنابراین عملاً گمرک در این مناطق 
استقرار نیافته و امکان نظارت نیز شکل 

نگرفته است.
وی ادامــه داد: همچنیــن بخشــی از 
مشکلات مربوط به کالاهای قاچاق به 
کشور و صادرات و خروج کالا از کشور 
به صورت غیر رسمی می تواند به دلیل 
عدم مرزبندی مشخص میان مناطق آزاد 

و سرزمین اصلی شکل گرفته باشد.
نماینده مــردم کرمان و راور در مجلس 
تصریح کرد: ایجــاد مزیت هایی برای 
جذب ســرمایه گذاری خارجی، جدا 
شدن مناطق آزاد از درآمدهای مربوط به 
فروش زمین، حرکت به ســمت کسب 
درآمدهــای پایدار از محــل صادرات، 
مســائل مرتبط با حــوزه فعالیت های 
اقتصادی در مناطق آزاد و... از محورهای 

مهم اصلاح قانون مناطق آزاد است.
ایــن نماینده مردم در مجلس شــورای 
اسلامی تاکید کرد: یک بازنگری باید در 
قانون مناطق آزاد صورت گیرد تا ضمن 
تقویت نقاط قوت در این مناطق، نقاط 
ضعف و مشکلات آن نیز اصلاح و رفع 
شــوند. البته قانون مناطق آزاد با هدف 
رونق فضای کســب و کار در کشــور 
تصویب شد و قرار بود به عنوان منافذی 
جهت رفع تاثیر تحریم ها در کشور عمل 
کند که البته بسیار موفق نبود، هر چند که 
این اواخر شیوع کرونا نیز بر این موضوع 

تاثیرگذار بود.
در این نشست، سیداحسان خاندوزی 
نایــب رئیــس کمیســیون اقتصادی، 
معصومه پاشــایی رئیس فراکیســون 
مناطق آزاد، سعید کوزه چی رئیس اداره 
تسهیلات تجارت خارجی، محمدرضا 
خوشگویان فرد نماینده ستاد نیروهای 
مســلح، ابراهیمــی زارعــی مدیرکل 
فرآیندهــای گمرکی و مناطــق آزاد، 
ابراهیم نقدی معاون حقوقی ســازمان 
گمرک، فــرزاد فرهــادی راد مدیرکل 
پیشگیری از وقوع جرایم، حمید امانی 
همدانی رئیس امــور صنعت و معدن 
ســازمان برنامه و بودجه، شراره براتی 
رئیس دایــره مناطق آزاد بانک مرکزی، 
محمدرضا فاروقی رئیس کمیســیون 
مدیریــت واردات اتاق بازرگانی، علی 
رضایی و همایون حیدری از دفتر توسعه 
اقتصادی و منطقه ای وزارت کشــور، 
حســام محمدی فرد نماینــده وزارت 
اطلاعات، جعفر آهنگران معاون برنامه 
ریزی و هماهنگی امور مناطق دبیرخانه 
منطقه آزاد، حسین محرابی رئیس امور 
مناطق ویژه سازمان بنادر و دریانوردی 
وزارت راه و شهرسازی، نرگس باقری 
زمردی معاون دفتر مقررات صادرات و 
واردات وزارت صمت، حسین گروسی 
معاون پارلمانی مناطق آزاد و کارشناسانی 
از مرکــز پژوهش های مجلس حضور 
داشتند و گزارشاتی را درباره مناطق آزاد 

ارائه کردند.

به گزارش اقتصاد  کیش، درمراسمی صبح روز گذشته  
با حضور مدیرعامل سازمان منطقه آزادکیش و جمعی از 
مسئولان محلی، نخستین قایق تفریحی کامپوزیتی)پانتون 
بوت( که درشرکت اسپید مارین کیش از مجموعه های 
دانش بنیان برج نو آوری کیش طراحی و تولید شــده 

است دراسکله مارینا پارک رونمایی شد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در این مراسم گفت: 
یکی از محورهای اصلی فعالیت و راهبردهای تعریف 
شــده در مرکز نوآوری کیش اقتصاد دریا و تفریحات 
دریایی است که بعد از استقرار شرکت های دانش بنیان 
در این مرکز امروز شــاهد تولید یک محصول جدید و 

فناورانه در این حوزه هستیم.
مظفری با بیان این که طراحی و تولید نخستین پانتون 
بوت کامپوزیتی با هدف گردشگری، تفریحی و رفاهی، 
زمینه ساز بسیاری از فعالیت های بعدی در حوزه دریایی 
است اظهار داشت: یکی از موضوعات مورد تاکید مقام 
معظم رهبری توجه دولت مردان به فعال سازی اقتصاد 
دریا و بهره مندی مناســب از ظرفیت های بی نظیر و 

ارزشمند این حوزه در کشورمان است.
وی با اشاره به انعطاف پذیری این قایق تفریحی برای 
اســتفاده در آب های آزاد و دریا افزود: می توان در 6۰ 
دریاچــه داخلی و یا دریاچه های حاصل از انباشــت 
آب شــیرین پشت سدها از این قایق استفاده و فضای 
بسیار خوبی را برای گردشگران و هموطنان در حوزه 

تفریحات دریایی فراهم کرد.
همچنین سعید حق دار مدیر عامل شرکت اسپید مارین 
کیش با بیان این که گروهی از نیروهای جوان و خلاق 
تمامی مراحل طراحی و ساخت این قایق تفریحی را در 
جزیره کیش انجام داده اند گفت: وسعت سطح عرشه، 
ظرفیت بیشترنسبت به قایق های هم اندازه و ایمنی بالا 
مشخصه اصلی این کانتن بوت کامپوزیتی است که برای 

نخستین بار در کشور طراحی و ساخته می شود.

به گفته حق دار، در این نمونه جدید به دلیل وسعت سطح 
عرشه و عرض زیاد آن امکان بارگذاری بیشترفراهم شده 
و این قایق با ظرفیت پذیرش بالاتر و فضای گسترده تری 
که برای تردد روی ســطح عرشه در اختیار گردشگران 
قرار می دهد ضمن افزایش رضایتمندی گردشگران از 
خدمات تفریحات دریایی، ایمنی بسیار زیادی هم دارد.
وی با اشاره به این که قایق های تفریحی به طورمعمول 
از جنس کامپوزیت، چوب، آلومینیوم ویا فایبرگلاس 
هســتند گفت: پیش از این قایق های تفریحی بیشتر از 
جنس فایبرگلاس بوده و با الگو برداری از نمونه های 
خارجی ســاخته می شد، اما در این قایق تفریحی تمام 
بخش ها از جمله سایبان، عرشه، کنسول و بدنه با طراحی 

منحصر بفرد و ازجنس کامپوزیت ساخته شده است .
وی با اشاره به اینکه این قایق ۳ و نیم متر عرض و 8 و نیم 
متر طول دارد اظهار داشت: تعبیه دو اسکی در زیر بدنه و 

افزایش سطح اتکای آن برآب سبب کاهش تکان های 
قایق در امواج و افزایش ایمنی آن می شود.

مدیر عامل شرکت اسپید مارین کیش از کاهش چشمگیر 
قیمت این نمونه داخلی نسبت به مشابه خارجی آن خبر 
داد و گفت: قیمت قایق هایی که در کیش تولید می کنیم 

یک سوم نمونه های مشابه خارجی است.
وی با بیان اینکه تلاش می کند شــرایط تولید و عرضه 
مناســب قایق های تفریحی به گونه ای باشد که همه 
ساکنان کیش بتوانند قایق شخصی خریداری کرده و از 
طبیعت زیبای دریا درخلیج فارس لذت ببرند گفت: با 
کمک صندوق حمایت از صنایع دریایی وزرات صنایع 
وابسته به وزارت صمت تسهیلات ۳۰۰ میلیون تومانی با 
بهره4 درصد و باز پرداخت ۵ ساله در اختیار علاقمندان 
قرارمی گیرد تا بتوانند به راحتی قایق تفریحی خود را 

خریداری کنند.
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  اقتصاد کیش - غلامحسین مظفری توسعه اقتصاد دریا و تولیدات فناورانه در این حوزه را 
ازمحورهای اصلی فعالیت شرکت های دانش بنیان کیش عنوان کرد. 

با حضور مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش انجام شد؛

اقتصاد کیش - رئیس فراکسیون مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی یکی از معضلات سرمایه گذاری در ایران را تصمیمات خلق الساعه 
دانست و گفت: اکثرا سرمایه گذاران در برخی مناطق آزاد ترکیه ایرانیان هستند که در 
ازای سرمایه گذاری مشوق هایی را هم دریافت می کنند که ما در این زمینه نتوانسته ایم 

اقدامات مناسبی انجام دهیم. 
معصومه پاشایی بهرام در نشست آسیب شناسی عملکرد مناطق آزاد در کشور با تاکید بر 
اصلاح قانون در راستای بند ۱۱ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی اظهار  کرد: سه دهه 
از ایجاد مناطق آزاد در کشور می گذرد و باید بررسی کنیم که این مناطق چه خروجی 
داشته است؟ مثلا منطقه آزاد تجاری ارس در ابتدا یک بیایان بود و امروز سالانه ۱۱ میلیون 
مسافر دارد فقط ۱۵ دقیقه با نخجوان فاصله دارد و البته از این طریق هم مسافران به راحتی 
می توانند ارز از کشور خارج کنند. در ابتدا هدف از ایجاد مناطق آزاد آباد کردن بیابان 
ها با سرمایه مردم بود چون که می گفتند دولت پول ندارد و بخش خصوصی با سرمایه 
گذاری هدف آباد کردن مناطق را محقق کنند.  اما در 4۰ ساله دوم انقلاب اسلامی این 

اهداف کافی نیست و باید برنامه ریزی های درستی انجام شود.
پاشایی بهرام افزود: نباید دید منفی به گردشگری داشته باشیم، گردشگری یک صنعت 
است. کشورهایی که اندازه یک استان ما هم نیستند به واسطه گردشگری درآمدهای 
بسیاری دارند البته که بیشترین ترددها به آن کشور هم از ایران است که به این واسطه ارز 

از کشور خارج می شود.
وی با تاکید به این که گردشــگری صنعت مهمی در کشور محسوب می شود، گفت: 
درآمدهای گردشگری شهر بارسلون می تواند کل هزینه های اسپانیا را پوشش دهد از 
طرف دیگر تمایل اعراب برای سرمایه گذاری در ایران خوب است و آنها به کشورمان 
تردد می کنند عروسی های لبنانی در کیش برگزار می شود چون به  این منطقه علاقه دارند 

پس باید به سمت کمک به ارتقای مناطق آزاد رفته و ساختار و قوانین را اصلاح کنیم.
رئیس فراکسیون مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر لزوم وجود شفافیت گفت: ما در امر شفاف سازی در کشور در اول راه هستیم و 
می خواهیم تازه سامانه وصل کنیم،  هنوز گمرک ما به سامانه های مربوطه وصل نیست 
و در این باره شفافیت وجود ندارد. روز گذشته در جلسه شورای فناوری حضور داشتم 
در این جلسه وزیر رفاه گفت که اول راه برای جمع آوری اطلاعات هستیم که رئیس 

جمهور به شوخی به او گفت که در ۷ سال گذشته چه می کردید.
پاشایی بهرام با بیان این که به دنبال پنجره ازاد در مناطق آزاد تجاری و اقتصادی باشیم، 
گفت: مناطق آزاد برای کاهش بروکراسی گذاشته شده تا امور هر چه سریعتر انجام شود. 
وضعیت کشورمان را با ازمیر و آنتالیا و آناتولی ترکیه مقایسه کنید که متاسفانه اکثرا سرمایه 
گذاران در آن جا ایرانی هســتند. باید از خود بپرسیم چرا سرمایه گذاران در کشورمان 
سرمایه گذاری نمی کنند؟ دلیل را می توان در وجود مشوق ها در ترکیه دید که مثلا اگر 
کسی  آن جا  خانه ای خریداری کرد مشوق هایی همچون پاس سیاسی و امکان تردد به 
اروپا را می دهند. اگر تعدد مناطق آزاد یک مشکل است پس چرا کشور همسایه ما ۱۰۲ 
منطقه آزاد راه انداخته است؟ فقط اطراف استانبول 4 منطقه ویژه و آزاد است که هر کدام 

به صورت تخصصی فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: باید مناطق آزاد به کشورهای همسایه وصل شود تا آنها به راحتی تبادل 
داشته باشند، مثلا در ارس به تازگی آذربایجان متوجه شده که منطقه مناسبی برای سرمایه 

گذاری است.
رئیس فراکسیون مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
یکی از معضلات سرمایه گذاری در ایران را تصمیمات خلق الساعه دانست و اظهار کرد: 
سرمایه گذار می ترسد در ایران سرمایه گذاری کند چون یک مرتبه تصمیمات جدیدی 

گرفته شده که قابل مقایسه با قبل نیست.
پاشایی بهرام با بیان این که مناطق آزاد به تازگی به بلوغ رسیده اند، گفت: متاسفانه سازمان 
مناطق آزاد به راحتی دبیرخانه مناطق آزاد را دور می زند که آن هم به خاطر قوانین موجود 

است و باید اصلاح شود باید نگاه توسعه ای و نه مداخله جویانه به مناطق آزاد داشت.

سرمایه گذاران نیازمند ثبات در تصمیم گیری 
و تنوع در مشوق های سرمایه گذاری هستند 

پاشایی بهرام رئیس فراکسیون مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصادی :

رونمایی از نخستین قایق تفریحی  
تولید داخلی در جزیره کیش

مدیر گردشگری دبیرخانه شورایعالی  مناطق آزاد مطرح کرد:

       اقتصاد کیش -  مدیر گردشگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی با بیان اینکه در حال آماده سازی طرحی برای گردشگری روستایی در مناطق 
آزاد هستیم، گفت: در دوره کرونا توجه به گردشگری روستایی اهمیت زیادی دارد؛ از اینرو 
بازدید ها از برخی مناطق از سوی متخصصان این حوزه انجام و ظرفیت های گردشگری 

روستایی مطالعه شده است. 
در همه کشورهای جهان بعد از شیوع کرونا تعداد گردشگر به شدت کاهش پیدا کرد. 
خسارات در این حوزه موجب شد تا کشورهای پیشتاز در توسعه گردشگری بلافاصله 
تلاش کنند با تدوین  برنامه های حمایتی به کمک صاحبان کسب و کار و کارکنان این 
بخش بیایند. در همین راســتا شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز در تبعیت از 
برنامه ریزی های کلان دولتی به ســراغ راهکارهای جایگزین رفت. در این خصوص 
حسین اله بداشتی، مدیر گردشگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و 

ویژه اقتصادی گفتگو انجام داده که  در ادامه می خوانید.
حسین اله بداشتی، مدیر گردشگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی با اشاره به آخرین وضعیت گردشگری در مناطق آزاد اظهار داشت: وزارت 
بهداشت و درمان از ابتدای سال نسبت به محدودیت ها و ممنوعیت های سفر در حوزه 
گردشگری هشدار داده و توصیه کرده تا تبلیغی در خصوص جاذبه های گردشگری و 

تورهای سفر انجام نشود.
اله بداشتی ادامه داد: حتی از الان نیز محدودیت ها برای تعطیلات نوروز نیز پیش بینی 
می شود و تاکید دارند که شرایط برای شکل گیری سفرها به ثبات نرسیده است؛ اگرچه به 

طور کامل نمی توان جلوی سفر و گردشگری را گرفت.
نظارت و ایمنی برای سفرها

وی با بیان اینکه سیاست های کلی حوزه سلامت برای مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در 
اولویت است، تصریح کرد: اگر می توانستیم به جای محدودیت ها و ممنوعیت های کلی، 
نظارت و ایمنی را برای کاهش آمار مبتلاشدگان به کرونا بیشتر و سفر ایمن را تضمین 

کنیم، نتیجه بهتری می گرفتیم.
مدیر گردشگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با 
بیان اینکه سفر ایمن از طریق برنامه ریزی ها در مقصدهای گردشگری از جمله رعایت 
پروتکل های بهداشتی در هتل ها و مراکز تفریحی باید در دستور کار قرار بگیرد، گفت: در 
عین حال در مبدا سفر نیز می توان پروتکل هایی را تعریف کرد. با این حال اگر برنامه دولت 
ممنوعیت کلی در حوزه سلامت باشد، دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد نیز از آن پیروی 

خواهد کرد. به هر حال مناطق آزاد نیز تابع تصمیمات کشوری و ستاد ملی کرونا است.
اله بداشتی با اشاره به اینکه در دوره رکود گردشگری آموزش پرسنل این حوزه در دستور 
کار قرار گرفته است، گفت: یکی دیگر از راهکارها توجه به گردشگری روستایی است 
که بازدیدها از برخی مناطق از سوی متخصصان این حوزه انجام شده و ظرفیت های 
گردشگری روستایی مطالعه شده است. دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

در حال آماده سازی طرحی برای گردشگری روستایی در مناطق آزاد کشور است.
برنامه ریزی گردشگری مناطق آزاد برای دوره پساکرونا

وی افزود: در حال حاضر مدیریت گردشگری شورایعالی مناطق آزاد به برنامه ریزی های 
بلند مدت برای استفاده از دوران پسا کرونا نیز روی آورده است. در این مدت ما دست روی 
دست نمی گذاریم و در حوزه مجازی سازی گردشگری از فرصت ها استفاده می کنیم. 
آماده ســازی حوزه مجازی برای تبلیغ جاذبه های گردشگری در دوران ثبات وضعیت 

نیز اهمیت دارد.
مدیر گردشگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: 
بعد از اینکه ممنوعیت ها برای سفر و گردشگری برداشته شود، احتمالاً شاهد افزایش 
سفرها خواهیم بود. همین امر یک موج سفر در بین خانواده ها ایجاد خواهد کرد. آن زمان 
می توان با فراهم کردن زیرساخت های لازم و برنامه ریزی و زمینه چینی برای تبلیغات به 

پیش رفت.
اله بداشتی با اشاره به گردشگری کیش، قشم و چابهار گفت: در حال حاضر گردشگری در 
این مناطق تعطیل نیست و در زمستان با توجه به شرایط آب و هوایی، گردشگران فراوانی 
به این مناطق می رود و تا حدی سفرها برقرار بوده است. از ابتدای امسال تعطیلی کامل 
فقط در ایام نوروز بوده است اما بعد از ایام نوروز با رعایت پروتکل ها، هتل ها و مراکز 
اقامتی تعطیل نبودند. البته در مقطعی که دسترسی ها بسته بوده و سفری هم شکل نگرفته 

بود، حوزه گردشگری هم عملاً دچار رکود بود.
وی با اشــاره به حوزه گردشگری ســلامت نیز گفت: در حوزه کرونا اولویت وزارت 
بهداشت ارائه خدمات به مردم ایران بوده است اما در حوزه های غیر از کرونا، گردشگری 
سلامت برقرار بوده است. البته در برخی زمان ها که محدودیت های کرونایی کشور چندان 

زیاد نبود، گردشگری سلامت نیز تا حدی برقرار بوده است.
مدیر گردشــگری و میراث فرهنگی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
خاطرنشان کرد: مثلاً زمانی که مرزها باز بود در منطقه آزاد اروند، شاهد حضور گردشگران 
سلامت نیز بودیم. خوشبختانه ما در کشور می توانیم خدمات بسیار با کیفیتی نیز در این 

زمینه ارائه کنیم. البته این هم منوط به وجود دسترسی ها در مرزهای کشور است.

آماده سازی طرح های تقویت کننده 
گردشگری روستایی در مناطق آزاد 

اقتصاد کیش -  مدیرکل دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه 
مناطق آزاد در کشــور تمرینی برای ورود اقتصاد به فضای باز تجاری است، خواستار 
اصلاح ساختار این مناطق به منظور اشتغال پایدار، محرومیت زدایی و توسعه منطقه ای 

شد.   
موســی شهبازی مدیرکل دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی در همایش ملی آسیب شناسی عملکرد مناطق آزاد در کشور با تأکید بر اصلاح 
قانون در راستای بند ۱۱ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: مناطق آزاد کشور 
تمرینی است برای آنکه اقتصاد به فضای باز تجاری نزدیک شود و باید این الگوی حرکت 

را به سرزمین اصلی ببرد.
وی افزود: در دو دهه اخیر هدفی که WTO برای توسعه اقتصادی در دنیا دنبال می کرد 
محقق نشــده است و بیشتر ادبیات اقتصادی دنیا به سمت و سوی تجارت منطقه ای، 

تجارت چندجانبه سوق پیدا کرده است.
مدیرکل دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس تصریح کرد: سیاست گذار 
اقتصادی مشخص کننده اهداف مناطق آزاد است که باید به سمت اصلاح ساختار این 
مناطق حرکت کنیم باید مشــخص شود هدف ما از مناطق آزاد، منطقه پردازش برای 

صادرات است یا چیز دیگر.
شهبازی گفت: مناطق آزاد راهکاری برای توسعه اقتصادی مناطق مرزی، ایجاد اشتغال 
پایدار، افزایش امنیت مرزها، محرومیت زدایی، تمرکززدایی و توسعه منطقه ای است که 

بنا داشتیم از این تجارب استفاده کنیم.

باید به سمت اصلاح ساختار 
مناطق آزاد حرکت کنیم

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

تراز تجاری در مناطق آزاد کشور تقریباً منفی است

 )MECSC( اقتصاد کیش -   انجمن مراکز خرید خاورمیانه و شمال آفریقا       
فهرستی از ۱۰ مرکز تجاری عظیم و برتر فرامنطقه ای را که در آستانه بهره برداری 

قرار دارند منتشر کرد.
 به گزارش اقتصاد کیش مرکز خرید و تفریح میکامال نیز که در مساحتی بالغ بر 
۲۰۲ هزار متر مربع در جزیره کیش ایران در آستانه بهره برداری قرار دارد، توسط این 
انجمن به عنوان یکی از مهمترین و مجهزترین مراکز تجاری-تفریحی در آستانه 

افتتاح در منطقه اعلام شده است.
افتتــاح میکامال با وجود امکانات منحصر به فرد تفریحی در آن، نقطه عطفی در 
صنعت گردشگری منطقه محســوب می شود. انجمن مراکز خرید خاورمیانه و 
شــمال آفریقا )Middle East Shopping Center Council( معتبرترین 
انجمن  فعال در حوزه مراکز تجاری در منطقه و شــاخه ای از انجمن بین المللی 

مراکز خرید است.

میکامال در بین ۱۰ مرکز تجاری 
برتر در خاورمیانه 

Name: Cityland Mall
Size: 204,384 sqm
Location: Dubai, United Arab Emirates

Name: Jeddah City Mall
Size: 490,000 sqm
Location: Jeddah, Saudi Arabia

Name: Assima Mall
Size: 250,000 sqm
Location: Kuwait City, Kuwait

Name: Marassi Galleria
Size: 196,000 sqm
Location: Muharraq, Bahrain

Name: Forsan Central Mall
Size: 103,400 sqm
Location: Abu Dhabi, United Arab Emirates

Name: Reem Mall
Size: 270,000 sqm
Location: Abu Dhabi, United Arab Emirates

Name: Gulberg Mall & Signature Living
Size: 130,000 sqm
Location: Islamabad, Pakistan

Name: Silicon Central
Size: 117,500 sqm
Location: Dubai, United Arab Emirates

Name: Eko Atlantic Mall
Size: 156,000sqm
Location: Lagos, Nigeria

Name: Mica Mall
Size: 202,000 sqm

Owner: Pars Mica Kish
Location: Kish Island, Iran

شهبازی مدیرکل دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس: 

اقتصاد کیش - کارشناســان بهداشــت محیط در راستای اجرای طرح حاج قاسم 
سلیمانی در آذر امسال از 9۳ کارگاه تولیدی،خدماتی و صنعتی بازدید کردند. 

به گزارش اقتصاد کیش، محمدرضا رضانیا رئیس مرکز توســعه ســلامت کیش با 
اشاره بر اهمیت نظارت های مستمر کارشناسان و بازرسان این مرکز بر روند فعالیت 
کارگاه ها و اجرای دقیق ضوابط بهداشــتی گفت: یک واحد متخلف به دلیل عدم 
رعایت مصوبات ستاد مقابله با کرونا به مراجع قضایی معرفی و به8 واحد متخلف 

دیگر تذکر داده شده است.

دکتر رضانیا افزود: به منظور پیشگیری و کنترل شیوع بیماری کرونا میان اقشار مختلف 
جامعه، آموزش های لازم به 9۳8 نفر شاغل در این کارگاه ها ارائه شده است.

وی خاطر نشان کرد: در راستای اجرای ضوابط بهداشتی در کارگاه های فعال در سطح 
جزیره، نظارت بر رعایت پروتکل های بهداشتی با دقت و جدیت بیشتری ادامه دارد.
شایان ذکر است واحد بهداشت محیط در آذر به 49مورد شکایت رسیدگی کرده است. 
شــماره تلفن ۰۷6444۲۳۳۱۱ و سامانه ۱9۰ آماده دریافت شکایات و گزارش های 

مردمی درباره مسایل و مشکلات بهداشتی در این منطقه است.

استمرار بازدیدهای بهداشتی از کارگاه های تولیدی، 
خدماتی و صنعتی کیش


